

Macpherson therefore proposed an amendment to Luc Letellier de St. Just's forthright motion for the six months' hoist, by one more judiciously phrased, that the new tariff "would engender sentiments of sectionalism and disunion in the minds of the people of Canada."<sup>12</sup> In the end, of course, the Government won, but only after a long debate and only by a narrow margin, on a vote taken at midnight, May 9, 1870, 28 to 24. A further division was called on 3rd reading the next day, and the Government got through only by a vote of 26-23.<sup>13</sup>

The Government was also in difficulty because Sir John A. Macdonald, the Prime Minister, had been struck down, on Friday, May 9, 1870 (the day of the long debate about the role of the Senate), by an attack of kidney stones so severe that he was unconscious within a few seconds. And he was to be out of action until late in the summer of 1870. One result was that it was to be Sir George Cartier, the Acting Prime Minister, who conducted the negotiations with the British Columbia delegates that June and July, 1870 about the terms for British Columbia's entry into Confederation. That was to be the concern of the next 1871 session of Parliament.

Macpherson proposa donc, à la motion de Luc Letellier de Saint-Just qui demandait sans ambages une augmentation pour une période d'essai de six mois, un amendement destiné à la formuler plus judicieusement et faire ressortir que les nouveaux droits de douane tendraient «à engendrer des sentiments de régionalisme et de désunion dans l'esprit des Canadiens.»<sup>12</sup> À la fin, le gouvernement sortit vainqueur mais seulement après un long débat et par une faible marge de 28 à 24 au scrutin pris à minuit le 9 mai 1870. Il y eut une nouvelle mise aux voix en 3<sup>e</sup> lecture le lendemain et le gouvernement ne l'emporta que par une majorité de trois voix (26 à 23).<sup>13</sup>

Les difficultés du gouvernement étaient également accrues par la crise de calcul rénal dont avait été frappé le Premier ministre, sir John A. Macdonald, le vendredi 9 mai 1870 (le jour du long débat sur le rôle du Sénat). Cette attaque avait été si violente qu'il s'était évanoui au bout de quelques secondes. Et il ne devait reprendre ses fonctions qu'à la fin de l'été 1870. C'est pourquoi ce fut sir Georges-Étienne Cartier, Premier ministre intérimaire, qui mena les négociations avec les délégués de la Colombie-Britannique en juin et juillet 1870 sur les termes de l'entrée de la Colombie-Britannique au sein de la Confédération, négociations qui devaient constituer la principale préoccupation du Parlement à la session de 1871.

P. B. Waite  
Dalhousie University/Université Dalhousie  
Halifax, Nova Scotia, Halifax, Nouvelle-Écosse  
March 1976/ mars 1976  
Ottawa, Canada

---

<sup>12</sup> *Ibid.* p. 192

<sup>13</sup> Canada, Senate, *Journals*, 1870, p. 179 (May 10, 1870).

---

<sup>12</sup> *Ibid.* p. 192

<sup>13</sup> Canada, Sénat, *Journaux*, 1870, p. 179 (10 mai 1870).